
اين را ك��ه جريان هاي م��وازي در فرآين��د تعليم و 
تربيت دخالت دارند، وزراي پي��ش از بطحايي هم 
يادآور شده بودند، اما وزير آموزش و پرورش در ادامه 
فعاليت هاي وزير قبلي، تلاش كرد اين جريان ها را به 
نفع درآمدزايي براي آموزش و پرورش س��اماندهي 
كند و هر كدام را كه در اين مسير از خود انعطاف نشان 
ندادند به باد انتقاد گرف��ت. مافياي كنكور و مافياي 
خوب و بد و خ��ودداري از پيگرد قضايي و لغو مجوز 
مؤسسات كنكوري و برجسته كردن اخلال در آموزش 
و تربيت دانش آموزان بخشي از كليدواژه هايي بود كه 
در راس��تاي اين رويكرد وارد ادبيات مديريتي نظام 
تعليم و تربيت شد.  اما فارغ از دليل آموزش و پرورش 
براي افشاي تخلفات كنكورچي ها، افكار عمومي و 
كارشناسان مضرات فعاليت آنها را مشاهده و تجربه 
كرده بودند، بر همين اس��اس از عملكرد آموزش و 
پرورش استقبال و آن را حمايت كردند. در نهايت نيز 
مافياي كنكور در تنگناي افكار عمومي و رسانه ها قرار 
گرفته و به مرور عرصه هاي فعاليت خود را يك به يك 

از دست مي دهد. 
 مافيا پايگاه تلويزيوني اش را از دست داد !

به طوري كه سيدمرتضي ميرباقري، معاون سيما 
با توجه به برخي انتقادات نسبت به آثار سوء حجم 
بالاي برنامه هاي تبليغات مؤسسات كنكوري دستور 

داده شبكه هاي مختلف تلويزيون مدت زمان اين 
برنامه ها را به نصف كاهش دهند، در عين حال كه 
آگهي هاي بازرگاني با موضوع برنامه هاي كنكوري  
مهم تا 70 درصد كم مي ش��وند.  پيشتر مسئولان 
آموزش و پرورش از پخش فراوان و متعدد برنامه هاي 
كنكوري در شبكه هاي تلويزيون گلايه كرده بودند 
و وزير آموزش و پرورش ني��ز در نامه اي به رئيس 
سازمان صداوسيما خواس��تار بازنگري در پخش 
اين برنامه ها شده بود.  از س��وي ديگر و با وجودي 
كه مافياي كنكور براي پيشبرد اهداف خود و حفظ 
منافعش از فعاليت هايي مانند مشق شب دست به 
دامن ديدار با مراجع و تأييد گرفتن از آنها شدند و با 
فعاليت گسترده رسانه اي تلاش كردند، نتيجه اين 

ديدارها را به نفع خود مصادره كنند. 
 مص�ادره دي�دار ب�ا مراجع ب�ه نفع جيب 

کنکورچی ها!
آيت الله سبحاني كه اظهاراتش در ديدار با ناشران 
آموزشي بازخورد فراواني داشت، گفت: به بنده اعلام 
كردند كه چند نفر از ناشران قصد دارند خدمت شما 
برسند و فكر مي كردم قرار است درباره گراني كاغذ 
و ساير مسائل صحبت كنند، اما سه مطلب در آن 
جلسه مطرح شد؛ وي ادامه داد: مطلب اولي كه در 
آن جلسه ذكر شد، آن بود كه هر سال در ايران 130 

ميليون جلد كتاب چاپ مي شود، اما دانش آموزان به 
اين كتب اهميت نداده و پس از اتمام سال تحصيلي 
پاره شده و دور ريخته مي شود و دولت هم مجبور 
است براي س��ال بعد، كتاب هاي ديگري را چاپ 
كند و بايد كاري كنيم كه اين كتب، ضايع نش��ده 
و به دست طبقه دوم برسد و بنده هم نظري درباره 
اين مسئله ندارم؛ چون اهلش نيستم؛ البته مطلب 
خوبي بود و اگر بت��وان كاري كرد كه اين كتاب ها 

بماند، مسلماً در اقتصاد مؤثر است. 
آيت  الله سبحاني تصريح كرد: مطلب دوم آنان اين 
بود كه در كش��ور ما درخت و جنگل كم است و ما 
از سنگ، كاغذهايي را درس��ت كرديم و بنده اين 
كاغذها را ديدم و نظري نداشتم.  اين مرجع تقليد 
بيان داشت: مطلب س��وم آنان اين بود كه جديداً 
تكليف خانه دانش آموزان را حذف كرده اند؛ اين افراد 
به بنده نگفتند مشق شب؛ بلكه گفتند تكليف خانه 
و بنده نيز گفتم اين كار صحيح نيست؛ زيرا ما هرچه 
فرزندان را وادار به كار علمي كنيم، مغز آنان شكوفا 

مي شود؛ البته نبايد فشار زياد آورد. 
اين استاد برجسته حوزه اظهار داشت: چيزي كه 
صدها سال نتيجه بخش بوده، نبايد يكدفعه آن را 
برداشت؛ ابتدا بايد در يك اس��تان امتحان كرد و 
اگر جوابگو بود، در كل كش��ور پياده كرد.  آيت الله 

سبحاني ابراز داشت: از نظر بنده كه  75 سال است 
به تدريس مشغول هستم، برداشتن يك چيز قبل 
از امتحان، كار صحيحي نيست و بنده حق دارم يك 
نظر بدهم، ولي نبايد بد تفسير شود.  البته آقاي وزير 
جواب دادن��د كه در خانه هم ب��راي دانش آموزان 
فكري كرده ايم كه كارهاي هنري داش��ته باشند. 
اينكه آيا همه خانه ها ظرفي��ت كار هنري دارند يا 

ندارند، خود مسئولان مي دانند.
وي خاطرنشان كرد: پس از سخنان بنده، شخصي 
نوشت كه تكليف شرع فقط نماز مغرب و عشاست 
كه در پاس��خ بايد بگوييم نماز تكليف شرع است 
و كارهاي��ي همچون مش��ق ش��ب، تكليف عرف.  
اشاره آيت الله س��بحاني به سخنان حجت الاسلام 
محمدتقي رهبر، عضو جامعه روحانيت مبارز است. 
او در واكنش به اظهارات قبلي  آيت الله س��بحاني 
كه از س��وي مافياي كنكور پخش شده بود، مبني 
بر اس��تناد به قرآن براي الزام مشق شب گفته بود: 
نمي توانيم از قرآن سند بياوريم و براي دانش آموزان 
تكليف شب معين كنيم. در قرآن به جز نماز مغرب 
و عشا، هيچ تكليف شبانه ديگري نداريم. نماز شب 
هم كه واجب نيست و هر كسي بخواند خوشا به حال 
او.  حجت الاسلام رهبر ضمن انتقاد از تبليغات كتب 
كمك آموزشي و كنكوري در صداوسيما گفت: در 
صداوسيما، براي تبليغات فروش اين كتاب ها، چند 
ميليارد پ��ول رد و بدل مي ش��ود آن هم كتاب ها و 
تبليغاتي كه بچه را ديوانه مي كند. مغز بچه ظرفيتي 
دارد و تدريس بايد به گونه اي باش��د كه او را متنفر 

و زده نكند. 
 کتاب کنکور براي نوزادان!

علاوه ب��ر اي��ن ميرحمايت ميرزاده س��خنگوي 
كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينكه »پشت پرده حواشي پيش 
آمده از حذف كنكور و حذف مشق شب با يكديگر 
مرتبط اس��ت«، گفت: مؤسس��ات توليدكننده 
كتب درسي خودشان را به هر دري مي زنند تا به 
خانواده ها القا كنند كه كتب درسي از نماز واجب تر 
است. احتمالاً در آينده نزديك به جايي مي رسيم 
كه از دوران بيمارس��تان كتبي براي بچه ها تهيه 
كنند با اين القا كه ن��وزادان با دي��دن اين كتب 
يا دكتر مي ش��وند يا مهندس.  وي افزود: بر اين 
اس��اس اينكه به صورت كليشه اي در مورد مشق 
شب تعيين تكليف صورت گيرد، غلط است چه 
اينكه وزير و مسئول مربوطه از بالا دستور دهند 
كه بچه ها تكليف شب نداشته باشند و چه اينكه 
مؤسس��ات كتاب هاي كمك درس��ي چاپ كرده 
و به مدارس بدهند و بگويند ك��ه اين كتاب ها به 
عنوان مشق شب باشد. اين روند 100درصد غلط 

و غيركارشناسي مي باشد. 
 مافيا مجلس را هم از دست داد 

ميرزاده با بيان اينكه »حذف كنكور و حذف مشق 
ش��ب با يكديگر ارتباط دارد«، گفت: مش��ق شب 
همچون سؤالات تستي كليشه اي كنكور است كه 
با چند سؤال تس��تي مي خواهيم سرنوشت كشور 
و افراد را در دو س��اعت تعيين كني��م، كاري غلط 
و غيركارشناسي اس��ت كه در حال تسري مشق 
ش��ب اس��ت. اينكه به دانش آموزان بگوييم جاي 
خالي را پر كرده و تس��ت بزنند، كليشه اي است و 
جلوي خلاقيت آنها به خصوص در دوران ابتدايي 
را مي گيرد. صاحبنظران و كارشناس��ان اين روند 

را نمي پذيرند. 
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طبق گفته هاي دادستان تهران يقه سفيدها به عنوان چهارمين عامل بروز فساد هستند
کساني که اين بار يقه هاي آنها بيشتر گرفته شده و به همين لحاظ سر و صدايشان بلند شده است

دادستان تهران: سراغ يقه سفيد ها رفتيم، سر و صدا بلند شد

چهارشنبه سياه مافياي كنكور
آيت الله سبحاني تکذيب کرد، صدا و سيما تبليغات کنکور را نصف کرد!

دانه درشت ها، بزرگان 

نيره ساري
سياسي، اقتصادي و   گزارش  2

جديد ت�ر  تعبي�ر 
يقه سفيد ها! همان کساني که مردم خواستار 
برخورد نهادهاي قضايي با آنان بوده و اعتقاد 
دارند اين دانه درشت ها هستند که با تکيه به 
منابع قدرت و ثروت از هرگونه پاسخگويي فرار 
مي کنند. کساني که نه در پيشگاه خدا خود را 
مسئول و موظف پاسخگويي مي دانند و نه در 
مقابل بندگان خ�دا! از نگاه مردم اين قش�ر با 
اتصال به ق�درت و ثروت تافت�ه اي جدا بافته 
محسوب مي شوند که برخوردي با آنها صورت 
نمي گيرد و حتي با چنين فرض�ي، به پله آخر 
محاکمه هم نمي  رسند. اين نگاه در حالي است 
که حتي همزم�ان با ش�روع رون�د دادگاهي 
مفسدان اقتصادي، ضرورت برخورد با مفسدان 
دانه درشت مطرح شد. در حالي که چند روزي 
مي شود خبر حکم نهايي باقري درمني به عنوان 
يکي از مفسدان اقتصادي رسانه اي شده است، 
دادستان تهران از متهمان يقه سفيد به عنوان 
چهارمين عامل بروز فس�اد ياد ک�رد و گفت: 
عده اي در کشور به عنوان سران فساد اقتصادي 
شناخته مي شوند و سال هاست که پرونده هاي 
آنها مط�رح اس�ت و از دادس�را و دادگاه گذر 
مي کنند، ولي اين بار يقه هاي آنها بيشتر گرفته 
شده و به س�راغ آنها رفته ايم و به همين لحاظ 
اس�ت.  ش�ده  بلن�د  صدايش�ان  و  س�ر 
عباس جعفري دولت آبادي دادستان تهران ضمن 
تشريح ملزومات مبارزه با فساد و تأكيد بر اينكه 
مبارزه با فس��اد مطالبه جدي مردم و مسئولان 

عالي كشور است، از متهمان يقه سفيد به عنوان 
چهارمين عامل بروز فساد ياد كرد و گفت: عده اي 
در كشور به عنوان سران فساد اقتصادي شناخته 
مي شوند و سال هاست كه پرونده هاي آنها مطرح 
است و از دادسرا و دادگاه گذر مي كنند، ولي اين 
بار يقه هاي آنها بيشتر گرفته شده و به سراغ آنها 
رفته ايم و به همين لحاظ س��ر و صدايشان بلند 
شده است.  با چنين سخناني از سوي دادستان، 
اميد مي رود به رغم فسيل شدن برخي پرونده ها 
در محاكم قضايي، نوبت به يقه سفيد ها در صف 
برخورد و پاس��خگويي مقابل مردم و مسئولان 
ق��رار گيرن��د.  در ادامه جعف��ري دولت آبادي با 
خاطرنش��ان كردن برخي سياست هاي مهم در 
مبارزه با فساد و با طرح س��ؤالي مبني بر اينكه 

آيا فساد به صرف برخوردهاي قضايي و اقدامات 
مقابله اي و سلبي ريشه كن مي شود، بيان داشت: 
برخورد ها با فس��اد به دو دس��ته كلي مقابله اي 
و پيشگيرانه قابل تقسيم اس��ت، ولي متأسفانه 
دس��تگاه ها در موضوع پيش��گيري نمره خوبي 
ندارن��د؛ در حالي كه مبارزه با فس��اد با اقدامات 
پيشگيرانه به موفقيت مي انجامد.  وي يادآور شد: 
اگر بانك مركزي بر بانك هاي عامل نظارت كند 
تا از پولشويي جلوگيري  شود و اگر در سامانه ها 
افراد متعهد به كار گرفته  ش��وند، پرونده قضايي 
براي ثبت س��فارش كالاهاي وارداتي و موبايل 
تشكيل نمي شود. در زمين خواري هم اين موضوع 
مصداق دارد چراكه دولت اسناد مالكيت برخي 

اراضي ملي را در اختيار ندارد. 

 رضايت هم تأثيري در اجراي حکم درمني 
ندارد

وي همچنين در پاس��خ به ادعاي مطرح ش��ده 
مبني بر اينك��ه پرونده حمي��د باقري درمني به 
ش��عب ويژه ربط داده شده اس��ت، گفت: واقعاً 
اينگونه نبوده و از س��ال ۸5 تا ۹7 سه پرونده در 
مورد اين فرد مطرح بود كه در دو پرونده اجرا شد 
و پرونده سوم كه به اعدام محكوم شد در سال ۹0 
تشكيل و هشت شاكي دارد و مجموع بدهي به 
دس��تگاه ها و افرادي كه در اين پرونده هستند، 
هزار و 100ميليارد تومان اس��ت و ارزش قيري 
كه ايشان گرفته و پول آن را نداده به قيمت روز 
۹00ميليارد توم��ان و الباقي بدهي به بانك ها و 
شركت هايي است كه در پرونده شكايت كردند. 

دادستان تهران بيان داشت: اتهام اين فرد افساد 
في الارض است كه در فرض رضايت شكات هم، 
تأثي��ري در اجرا ندارد.  جعف��ري دولت آبادي با 
هشدار به همه مفسدان اقتصادي تصريح كرد: قوه 
قضائيه با تمام كساني كه در حوزه هاي مختلف 
به خصوص مسائل اقتصادي، گرانفروشي كلان، 
ف��روش ارز در ب��ازار آزاد، واردات كالاي قاچاق 
و فساد هاي مش��ابه اقداماتي را انجام مي دهند، 
قاطعانه برخورد مي كند و برخورد ها نيز تشديد 
شده اس��ت اگر چه در كنار برخورد هاي كيفري 
معتقديم دستگاه ها بايد س��اختار پيشگيرانه را 
تقويت كنند تا فسادي رخ ندهد.  وي خاطرنشان 
كرد: در حوزه ارز كماكان اقدامات دادستاني ادامه 
دارد و سه شنبه هفته جاري دوباره 13نفر ديگر 
دستگير شدند و تاكنون نيز 40 پرونده منجر به 

كيفرخواست در اين حوزه داشته ايم. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عکس نوشت ها و خبرهاي کوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم کرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ کدام از آنها نيست. 

  احسان بداغي با انتشار اين عکس توئيت کرد: تصاوير دوربين 
مداربسته نشان مي دهد دليل درگيري نماينده سراوان، ممانعت از ورود 
او با خودروي  لكس��وس  و همراه با يكي از بزرگ ترين واردكننده هاي 
خودرو به نام حاجب به ساختمان گمرك بوده. مجلس كه براي انتشار 
دو فيلم جلسه غيرعلني گذاشت، دنبال كش��ف حقيقت اين قسمت 

ماجرا هم خواهد بود؟

  کبري آس�وپار توئيت ک�رد: فيلم جلس��ه »غيرعلني« مجلس  
جمهوري اس��لامي ايران روي آنتن بي بي سي است، بعد لاريجاني پي 
حفظ شأن مجلس در گمرك اس��ت! گمرك را مي بيند، كساني را كه 
مقابلش نشسته اند، نمي بيند! شماي رئيس نتوانستي مراقب جلسات 
غيرعلني مجلس باشي، بعد توقع داري وزير اقتصاد پاسخگوي فيلم از 

فضاي علني گمرك باشد؟

 عابديني توئيت کرد: اگر پيشنهاد راه اندازي شبكه تلويزيوني 
مجلس براي پخش زنده صحن علني و مذاكرات نمايندگان اجرايي 
مي ش��د، فكر مي كنم تأثير مثبتي بر نحوه برخ��ورد نمايندگان با 

مردم داشت. 

 م. م. فرسيان توئيت کرد: مگر نگفتيد گاز به زاهدان رسيد؟ بخاري 
نفتي چه معنايي دارد؟ كلاس اول براي پدر ها و مادرها يعني اميد، يعني 
اول چشم انتظاري براي موفقيت فرزند، يعني ديكته شب، يعني انتظار 
براي نوشتن »مادر دوستت دارم« يعني انتظار براي غلط خوان»بابا نان 

داد« نه انتظار براي جنازه سوخته.

 يك کاربر با انتشار اين عکس توئيت کرد: 1۹منزل مسكوني 
براي محرومان، معلولين و ايتام جزيره هرمز توس��ط قرارگاه جهادي 
شهيداحمد كاظمي س��اخته و با حضور س��ردار يزدي فرمانده سپاه 
محمد رسول الله تهران افتتاح شد. فحش و توهينايي كه به سپاه نسبت 
ميدن گذراست و اوني كه برا روز قيامت ماندگاره، دعاي همين مادر و 

مادرهاي ديگس.

  يك محيط بان با انتشار اين عکس توئيت کرد: تالاب خالي از 
ماهي باشه و صيادان براي امرار معاش زباله هاي انباشته شده من و شما 

رو جمع آوري كنند. 

 اسماعيل معنوي با انتشار اين عکس توئيت کرد: هر چند دير 
هنگام اما بالاخره استاندار خوزستان در بين كارگران حضور پيدا كرد 
و حرف هايشان را شنيد و مستقيماً با آنها صحبت كرد. كارگرها به جاي 
حضور در خيابان و تعطيل كردن كاسبي بازاريان، امروز مطالبات شان 

را قانوني پيگيري كردند. به زودي توليد شروع مي شود. 

  محسن توئيت کرد: اس��م كارلوس كي روش را به انگليسي در 
توئيتر سرچ كنيد. اكثر توئيت هايي كه در چند ساعت گذشته با نام 
او انجام ش��ده، براي ورزش و فوتبال ايران افتخارآميز اس��ت. كاش 
بيشتر قدردان باشيم تا بعداً افس��وس نخوريم. پاي حرف بازيكنان 
تيم ملي در سال ۹۸ بنشينيد، همچنان افسوس از دست دادن ايويچ 

را مي خورند. 

  سيدس�جاد با انتش�ار اين عکس توئيت کرد: جنايت اصلي 
در حق كودكان يمن را رس��انه هاي غرب و مش��خصاً هاليوود با چند 
10سال تلاش جهت نمايش چهره غيرانس��اني از ساكنان غرب آسيا 
مرتكب شده اند؛ اگر نه دنيايي كه در برابر اين تصاوير سِر شده، همان 
دنياييست كه تحت تأثير رسانه روزها درگير عمليات نجات يك سگ 

در اروپا مي شود!

عليرضا سزاوار

  مديرعامل شركت مترو تهران و حومه با بيان اينكه رئيس گمرك 
بندرعباس اجازه ترخيص 30درصد از واگن ه��اي مترو را صادر كرد، 

گفت: اما رئيس تغيير كرد و منتظريم مديرجديد دستور صادر كند. 
  مدير حوزه هاي علميه سراسر كشور با تأكيد بر اينكه كميته امداد 
در اجراي عدالت عمومي پيشگام است، گفت: وظيفه ما به  عنوان حوزه 
و روحانيت اين است كه از كميته امداد در جهت رفع فقر و محروميت 

در كشور حمايت كنيم. 
  با همكاري مش��ترك معاون��ت حمل و نقل، ترافيك ش��هرداري و 
پليس راهور تهران ب��زرگ، دارندگان بي��ش از 300خودرو كه پلاك 
خودروهاي ش��ان را براي ورود به محدوده هاي ط��رح ترافيك و زوج 
يا فرد مخدوش يا پنهان كرده بودند، شناس��ايي و به دستگاه قضايي 

معرفي شدند. 
 رئيس جمعيت هلال احمر از اعلام آمادگي اين جمعيت براي تجهيز 
مدارس ابتدايي سيستان و بلوچستان به سيستم گرمايشي استاندارد 

خبر داد.
 معاون آموزشي وزارت بهداش��ت بيان كرد: شبكه اخلاق پزشكي با 
هدف ارائه راهكارهايي جهت توسعه علمي، آكادميك و مرتفع ساختن 

چالش هاي پيش روي اين حوزه تشكيل مي شود. 
 سازمان نظام پزش��كي از قوه قضائيه بازنگري در پيش نويس لايحه 
تعزيرات قانون مجازات اسلامي در مواد مرتبط با امور پزشكي را پيش 

از ارائه به مجلس شوراي اسلامي خواستار شد. 
 استاندار تهران در جلسه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
استان گفت: استانداري تهران و معاونت اقتصادي با تمام ظرفيت و توان 
در خدمت اتاق بازرگاني است تا بتوانيم با مشكلاتي كه دشمن درصدد 

ايجاد آن است، مقابله كنيم. 
 مديرعامل شركت بهره برداري مترو تهران و حومه گفت: براي ايجاد 
سرويس بهداشتي در خطوط يك و دو مترو طراحي صورت نگرفته بود؛ 
ساير خطوط نيز از همين موضوع الگوبرداري كردند، اما مديريت فعلي 

در حال مطالعه براي ايجاد سرويس بهداشتي است. 
 محمد ش��ريعتمداري وزير رفاه و تعاون درباره بسته هاي حمايتي 
دولت از اقشار مختلف گفت: مبلغ 100 تا 300هزار تومان براي خانوار 

از يك تا پنج نفر و بالاتر توزيع شده و در حال توزيع است. 

راه دانشگاه از »كيش يا كابل« مي گذرد !
دانشجويان افغانستاني براي تحصيل در ايران بايد 

سفري به کيش يا افغانستان داشته باشند!
نزديك به 70درص�د دانش�جويان خارجي در کش�ورمان، جوانان 
افغان هستند. اين دانشجويان با مشکلات بزرگي دست  و پنجه نرم 
مي کنند. پرداخت شهريه هاي بالا در حالي که اکثراً از قشر محروم 
هستند؛ عدم انتخاب برخي از رشته ها و شهرها و از همه جالب تر يك 
سفر اجباري به افغانستان يا کيش! از مشکلات اين دانشجويان است. 
نزديك به 26هزار دانش��جوي خارجي در دانش��گاه هاي ايران درس 
مي خوانند، اما 17هزار دانش��جوي آن افغان هستند كه بايد هر سال 

ويزايشان را تمديد كنند. 
 نه قسط نه وام، فقط نقد

در دفترچه كنكور نوشته شده كه در بسياري از شهرها، دانشجوي افغان 
پذيرفته نمي شود. انتخاب همه رشته ها براي دانشجوي افغان آزاد نيست 
زيرا ويزاي تحصيلي به اتب��اع خارجي اجازه كار نمي دهد.  در دو س��ال 
گذشته شهريه دانشجويان افغان در دانشگاه هاي ايران چند برابر شده و 
از آنجا كه دانشجوهاي افغان مشمول كمك هزينه تحصيلي، وام و حتي 
قسط   بندي شهريه نمي شوند، تحصيل براي آنها سخت تر شده و برخي هم 

ترك تحصيل كرده اند. 
 مشکلات سفر به زادگاه پدري

اگر يك جوان افغان در ايران دانشجو شود، بايد كارت اقامتش را تحويل 
بدهد؛ يعني بايد پاس��پورت الكترونيك بگيرد كه لازمه آن شناس��نامه 
الكترونيك و سفر به افغانستان است.  اكثر دانشجويان افغانستاني كه در 
ايران تحصيل مي كنند، اهل مناطق مركزي افغانستان هستند و مناطق 
مركزي هم داراي ناامن ترين راههاس��ت و دانشجويان با خطر برخورد با 
طالبان و آدم ربايان روبه رو هستند.  براي دريافت شناسنامه نياز است كه 
استشهادنامه اي از محل زندگي و زادگاه تهيه شود كه اين پروسه حدوداً 
دو ماه به طول مي انجامد و جزو سخت ترين كارهاست؛ صرف نظر از اينكه 
روند اداري در افغانستان بسيار پيچيده  است.  از بهار سال ۹5 بخشنامه اي 
مبني بر اينكه دانشجويان دختر مي توانند ويزاي تحصيلي خود را در جزيره 
كيش با پاس��پورت عادي دريافت كنند، اجرايي شد. اما آن هم يك روزه 

صادر نمي شود و هزينه اقامت كيش هم بالاست. 
 ورود به اردوگاه با کارت دانشجويي

اگر دانشجويي بخواهد براي دريافت پاسپورت الكترونيكي به افغانستان 
برود، مجبور به سفر با خانواده است كه متأسفانه در قانون ايران مشكلاتي را 
در پي خواهد داشت.  بسياري از دانشگاه هاي ايران قانوني مبني بر اين دارند 
كه  ابتداي ترم اول ويزاي دانشجويي را به واحد مربوطه تحويل دهند، دارند و 
بسياري از دانشجويان مجبور هستند براي دريافت اين ويزا يك ترم مرخصي 
گرفته يا حتي از تحصيل انصراف دهند.  از ديگر مش��كلات دانش��جويان 
عبور و مرور آنها بين شهرهاي مختلف ايران است، كارت دانشجويي براي 
دانشجويان مهاجر افغانستاني هيچ ارزشي نداشته و چنانچه مداركي دال بر 

اقامت نداشته باشند، به اردوگاه ها فرستاده مي شوند. 
 دريافت مدرك به شرط خروج

افرادي كه از مقطع كارشناس��ي فارغ التحصيل مي شوند، بايد سريع در 
پاس��پورت هاي خود خروجي بزنند تا بتوانند مدرك خود را از دانشگاه 
مربوطه دريافت كنند.  بسياري از دانشجوياني كه براي ادامه تحصيل در 
مقطع ارشد اقدام كرده اند، با همين مشكل روبه رو شده اند. چون زماني 
براي ماندن تا شروع دوره ارشد نداشتند.  از سوي ديگر معدل ديپلم كتبي 
بايد حداقل 12باش��د تا يك متقاضي افغانستاني بتواند در دانشگاه هاي 
دولتي و معتبر ايران تحصيل كند، كه اين چوب لاي چرخ دانش��جويان 
افغانستاني است. يعني اگر كسي رتبه خوبي بياورد ولي معدل كتبي اش 
زير 12باشد، بايد صرف نظر از رتبه كنكور از دانشگاه دولتي و معتبر بگذرد 
و به اجبار، به دانشگاه هاي پيام نور، آزاد و شهريه دار )غيرانتفاعي، پرديس 

دانشگاهي، بين المللي( روي بياورد. 
 از دانشگاه تا کفاشي

همچنين به گفته دانشجويان افغان، رفتارهاي سليقه اي باعث شده تكليف 
اين دانشجويان براي پرداخت شهريه معلوم نباشد و برخي دانشگاه ها كه به 
صورت هيئت امنايي اداره مي شوند و مبلغ شهريه را به دلخواه خود تعيين 
مي كنند و همه اينها در شرايطي اس��ت كه ويزاي تحصيلي دانشجويان 
افغان بدون اجازه كار است.  چندي قبل يك نشريه دانشجويي خبر داده 
بود: »يك سري دانش��جوي افغان كه واقعاً نخبه  هستند، معدل شان در 
كارشناسي ارشد 1۹-20 بوده، حالا با تبديل شهريه ها مجبور شده اند، 
تحصيل را رها كنند. بچه هاي دانشگاه قزوين يك كارگاه كفاشي دارند، 
شب ها كفاشي مي كنند تا پول شهريه را دربياورند و چون الان شهريه شان 
بالا رفته است، مجبور هسنتد بيشتر كار كنند از شب تا صبح كار مي كنند 

و تحصيل شان افت پيدا كرده است.«
 در حسرت تعامل

دانشجويان افغان گله مي كنند كه با وجود تحصيلات عالي، به آنها به چشم 
آواره و بيگانه نگاه مي شود. اتفاقي كه باعث شده  مهاجرين امروز شخصيتي 
در ايران پيدا نكنند و »هويت« بزرگ ترين گمشده آنها باشد.  همه اين 

مشكلات با تعامل مسئولان ايراني با افغانستاني قابل حل است. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش  یک

ديروز روز پيروزي افکار عمومي بر مافياي دروغ پرداز کنکور بود. 
مافيا پايگاه تلويزيونی اش را از دست داد! به طوري که از روزگذشته 
و به دستور معاون سيماي رسانه ملي تبليغات مؤسسات کنکوري 
در شبکه هاي مختلف تلويزيون به نصف کاهش يافت. البته معلوم 
است که صدا و س�يما در اين خصوص به اين آس�اني از درآمدهاي 
ميلياردي نمي توانس�ته گذر کند و احتمالاً اين تصميم در خارج از 
سازمان گرفته شده است.همچنين آگهي هاي بازرگاني با موضوع 
برنامه هاي کنکوري  مهم تا 70 درصد کاهش خواهند يافت. از سوي 
ديگر آيت الله سبحاني در حاشيه درس خارج خود در بيان جزئيات 
ديدارش با ناشران آموزش�ي گفت: »در جلسه با ناشران، اين افراد 
به من گفتند: جديداً تکليف خانه دانش آم�وزان را حذف کرده اند؛ 

اين افراد به بنده نگفتند تکليف ش�ب؛ بلکه گفتند تکليف خانه و 
بنده نيز گفتم اين کار صحيح نيست، زيرا ما هرچه فرزندان را وادار 
به کار علمي کنيم مغز آنان شکوفا مي ش�ود، البته نبايد فشار زياد 
آورد.« به اين ترتيب پيش بيني روزنامه »ج�وان« که احتمال داده 
بود مافياي کنکور گزارش غيرواقعي از ديدار با مراجع منتشر کرده 
باشد، ثابت ش�د. با اين اتفاقات، عرصه براي ادامه فعاليت مافياي 
کنکور تنگ تر شده است. حالا نوبت به آموزش و پرورش رسيده تا 
با محدودکردن يا لغو قراردادهاي خود با مؤسسات آموزشي اقدام 
کند. در حال حاضر اين وزارتخانه  به بيش از ۱0مؤسسه مجوز داده تا 
در مدارس آزمون هاي تستي دوره پيشرفت تحصيلي برگزار شود و 
درصدي از اين قراردادها نيز به حساب آموزش و پرورش واريز شود. 
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